
Notulen van de vergadering van de ledenraad van de Koninklijke Notariële Beroepsorganisatie, 
gehouden in het Jaarbeursgebouw te Utrecht op woensdag 21 september 2022, aanvang 14.00 uur.

Aanwezig:
- namens de ring Amsterdam: de heer mr. G. Tjadens en

de heer mr. Mike Rib 
- namens de ring Den Haag: de heer mr. Christ-Jan van Haperen en

mevrouw mr. Miranda Heemskerk
- namens de ring Gelderland: mevrouw mr. Ingeborg Braun en

mevrouw mr. Jane de Vries
- namens de ring Limburg: de heer mr. Raymond Voncken 
- namens de ring Midden-Nederland: de heer mr. Jasper Nobel en

de heer mr. Koen van den Berg
- namens de ring Noord-Holland: de heer mr. Marcel ten Brinke en

mevrouw mr. Sylvia Kolk
- namens de ring Noord-Nederland: de heer mr. Franc Wilmink en 

de heer mr. Jan Janssens
- namens de ring Oost-Brabant: mevrouw mr. Barbara van Kampen en 

de heer mr. Michel Kuijpers
- namens de ring Overijssel: mevrouw mr. Margreet Procee-Geelhoed en

mevrouw mr. Diane Verbaan
- namens de ring Rotterdam: mevrouw mr. Jolande van Loon en

de heer mr. Gijsbert van Wingerden
- namens de ring Zeeland/West-Brabant: mevrouw mr. Monique Rombouts

mevrouw mr. Jacqueline Trouw

Afwezig (met kennisgeving): de heer mr. Ghislain van Kan (ring Limburg).

Voorts zijn aanwezig:
- mevrouw mr. Joyce Leemrijse, gemandateerd voorzitter van de ledenraad (hierna te noemen: 

voorzitter);
- namens het bestuur van de KNB: mevrouw mr. Annerie Ploumen, de heer mr. Ed Engelen, de 

heer mr. Thijs Flokstra, mevrouw mr. Isabelle Cox, mevrouw mr. Annette van der Klooster, de 
heer mr. Bart Versteeg en mevrouw mr. Marieke Schoonhoven; 

- namens het bureau van de KNB: de heer mr. Willem Geselschap, de heer Hens Meengs, 
mevrouw Bernadette Verberne en de heer Bastiaan Kers;

- notulist: mevrouw Julie van Horn.

1. Opening 
De voorzitter opent de vergadering om 13.30 uur en doet de volgende mededelingen:
- De voorvergadering van de ledenraad zonder aanwezigheid van het bestuur is voor het eerst 

werd gehouden en was zeer effectief. 
- Alleen ten behoeve van de notulen wordt een geluidsopname gemaakt.
- Naast de KNB zijn geen toehoorders aanwezig. Afwezig zijn mevrouw Roos, de heer Edeler en 

de heer Kuijpers. De heer Geselschap handelt ook namens de heer Edeler en mevrouw Roos. 
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- De heren Kuijpers en Tjadens wonen de vergadering voor de eerste keer bij en stellen zichzelf 
kort voor. 

- De heer Bastiaan Kers is als toehoorder aanwezig; hij is verantwoordelijk voor ICT van de 
KNB. 

- De voorzitter verzoekt de ledenraadsleden hun contactgegevens op de lijst die zal circuleren 
bij te werken.

- De heren Janssens en Wilmink wonen de vergadering voor de laatste maal bij.
- De voorzitter roept de ledenraad op om de volgende keer de ALV te bezoeken; in de laatste 

vergadering waren slechts twee ledenraadsleden aanwezig. 

2. Vaststellen agenda
De agenda wordt ongewijzigd vastgesteld met de kanttekening dat als er nog externe 
toehoorders aansluiten gedurende  de vergadering, dat omwille van effectiviteit de 
vertrouwelijke en besloten onderdelen geclusterd besproken zullen worden.

3. Inventarisatie rondvraag
Enkele ringen hebben vooraf vragen ingediend die zijn doorgeleid naar Praktijkzaken. In het 
vooroverleg is besproken dat de vragen kort beantwoord zullen worden en in de Q&A zullen 
worden opgenomen, zodat anderen daarvan kennis kunnen nemen en het lid dat de vraag in de 
ringvergadering heeft gesteld ziet dat de vraag is beantwoord. 

4. Beslispunten
4a. Benoeming nieuw bestuurslid

2022.09.21 Agendapunt 4.a.I Vergadernotitie benoeming bestuurslid.docx

Op verzoek van de voorzitter licht mevrouw Braun de reden van haar sollicitatie toe. Voor de 
zomer werd haar gevraagd of zij geïnteresseerd was bestuurslid te worden. Zij is al enige tijd 
ringvoorzitter en CvA-lid waardoor zij al vaak met het bestuur in aanraking kwam. Zij is graag 
actief bezig met het notariaat. Zij werkt op een klein kantoor maar heeft ook in een wat grotere 
maatschap gewerkt. Zij heeft geen ICT-ervaring, wel andere kwaliteiten. 
In de voorvergadering gaf de vacaturecommissie aan een goed gesprek te hebben gehad met 
mevrouw Braun. De ledenraad adviseert positief over de toetreding van mevrouw Braun tot het 
bestuur per 22 september 2022, met één formele onthouding vanwege procedurele gronden. De 
voorzitter feliciteert mevrouw Braun met haar benoeming. Mevrouw Braun bedankt de 
ledenraad voor het in haar gestelde vertrouwen (besluit). 

De heer Versteeg treedt per 22 september 2022 uit het bestuur. Hij wist de ledenraad 
enthousiast te maken over lopende ICT-projecten. De voorzitter wenst de heer Versteeg veel 
succes en bedankt hem voor zijn inzet. In het vooroverleg is genoemd dat de ICT-portefeuille een 
aandachtspunt is voor de toekomst.

4b. Herbenoeming mw. Ploumen en evaluatie voorzitterschap
2022.09.21 Agendapunt 4.b. Herbenoeming Annerie Ploumen.docx

Mevrouw Ploumen wil haar voorzittersfunctie voortzetten om af te ronden wat zij zich had 
voorgenomen met name met betrekking de aantrekkelijkheid van het beroep voor de jongere 
generatie: onder andere de projecten Futurepro(o)f en modernisering Wna. Mevrouw Ploumen 
kijkt al om zich heen voor haar opvolging. Zij neemt zich voor om tot de zomer 2024 aan te 
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blijven hoewel zij met haar kantoor had afgesproken dat ze tot januari 2024 zou aanblijven. In de 
voorvergadering liet de vacaturecommissie weten een goed gesprek met mevrouw Ploumen te 
hebben gevoerd en werd de ledenraad geïnformeerd over de feedback, de stappen die mevrouw 
Ploumen heeft gezet en haar groei in de voorzittersfunctie. De ledenraad stemt unaniem voor 
een nieuwe periode als bestuurslid en als voorzitter (besluit). 

4c. Verordening DOBV
2022.05.18 Agendapunt 4.c. Ontslag lid Kamer voor het Notariaat.docx

2022.09.21 Agendapunt 4.c.I Notitie ledenraadsvergadering 21 september 2022 over verordening DOBV.docx

2022.09.21 Agendapunt 4.c.II Verordening en reglement elektronische notariële akte (definitief).docx

Op de conceptverordening en het conceptreglement die in de vergadering van 18 mei 2022 zijn 
geaccordeerd en naar de leden gestuurd, is geen reactie ontvangen. De ledenraad stemt 
unaniem in met het voorstel om de verordening en het reglement vast te stellen met een datum 
van inwerkingtreding die overeenkomt met het wetsvoorstel DOBV (besluit). 

4d. Wijziging stageverordening
2022.09.21 Agendapunt 4.d. Ledenraadsnotitie wijziging stageverordening (definitief).docx

De wijziging van de stageverordening komt neer op een verplichte bijeenkomst eens in de drie 
jaar voor degene die een kandidaat-notaris op kantoor aan het begin van zijn/haar 
beroepsopleiding gaat begeleiden. De begeleider kan een notaris of een geschikte, meer ervaren 
kandidaat-notaris of klerk zijn. Nu is geregeld dat kandidaten goed begeleid moeten worden 
maar veel kandidaten blijken begeleiding missen. Soms gaat de begeleiding vanzelf goed maar 
andere keren komt de begeleiding makkelijk in het gedrang. Het betreft inhoudelijke begeleiding.

In de praktijk is er vaak geen begeleiding binnen het kantoor beschikbaar. De invulling van de 
cursus kan variëren, didactiek is een van de mogelijkheden. Onder meer omdat veel deelnemers 
van de beroepsopleiding onvoldoende ruimte krijgen om voldoende tijd aan de beroepsopleiding 
te besteden, is gekozen voor een verplichte bijeenkomst. Bij de concrete invulling van de cursus 
zullen jonge kandidaat-notarissen worden betrokken. Vroeger organiseerde SBN ook 
bijeenkomsten voor notarissen, waarmee vanwege de geringe deelname is dat gestopt.  
Verder bleek dat de begeleiders zelf aangaven behoefte te hebben aan een bijeenkomst. 

Als de begeleider het kantoor verlaat, is het logisch dat iemand anders de cursus volgt. Cruciaal is 
de daadwerkelijke begeleiding van de kandidaten. De cursus is een hulpmiddel om te zorgen dat 
men weet wat te doen en zich ervan bewust is dat het moet gebeuren. De insteek was het volgen 
van de cursus eens in de drie jaar om kennis op te doen. Ook bij de peer reviews is de begeleiding 
van kandidaten een vast onderdeel. Voor de frequentie is de advocatuur gevolgd. Het is 
uiteindelijk de bedoeling dat de cursus wordt gevolgd zonder dat er een verplichting wordt 
opgelegd. 
De ledenraad stemt unaniem in met de voorgestelde wijziging van de stageverordening (besluit). 
Deze zal nu aan de leden worden gestuurd zodat deze in de eerste ledenraadsvergadering van 
2023 kan worden aangenomen.
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4e. Openbaarheid gegevens WOO
2022.09.21 Agendapunt 4.e. Actieve openbaarmaking documenten ivm Woo - LR.docx

De ledenraad wordt gevraagd in te stemmen met de openbare publicatie van de stukken met 
betrekking tot de ledenraad: het vergaderschema, de agendabundel en het conceptverslag. Bij 
het conceptverslag wordt nu uitgegaan van het concept na goedkeuring door voorzitter en de 
secretaris, maar er kan ook gekozen worden voor de versie nadat de ledenraad de notulen heeft 
goedgekeurd. In het eerste geval is het conceptverslag veel eerder zichtbaar en kunnen mensen 
verwezen worden naar het WOO-deel op de website of kan het gestuurd worden naar 
toehoorders. Ook voor de geïnteresseerde ringleden is het conceptverslag dan eerder zichtbaar. 
Een en ander geldt voor de ledenraadsstukken, de ALV-stukken en de stukken van de Stichting 
Kwaliteitsfonds. De (toekomstige) publicatieplicht uit de Wet Open Overheid is niet van 
toepassing op de ringen. 
De ledenraad stemt in met openbare publicatie van de in de notitie genoemde documenten voor 
zover deze betrekking hebben op de ledenraad. Dit houdt in dat het conceptverslag vóór 
goedkeuring door de ledenraad zichtbaar wordt (besluit). 

4f. Vacaturecommissie
2022.09.21 Agendapunt 4.f.I Vergadernotitie ledenraad samenstelling vacaturecommissie.docx

2022.09.21 Agendapunt 4.f.II Bijlage rooster aantreden commissies ledenraad.pdf

Mevrouw De Vries gaf aan uit de vacaturecommissie te treden. 

De heer Nobel treedt terug uit de vacaturecommissie om te voorkomen dat twee personen uit de 
vacaturecommissie ook zitting hebben in de CvA. 

Mevrouw Rombouts en de heer Tjadens verklaren zich bereid om aan de vacaturecommissie deel 
te nemen. Mevrouw Van Loon zal deel uit blijven maken van de vacaturecommissie. Mevrouw 
Rombouts zal mevrouw De Vries opvolgen in de vacaturecommissie en de heer Tjadens volgt de 
heer Nobel op. De ledenraad stemt hiermee unaniem in (besluit).

5. Ingekomen stukken
Er zijn geen ingekomen stukken.

6. Mededelingen Commissie van Advies
Er zijn onderliggende portefeuilleoverlegstructuren: ICT, de financiële commissie en 
Futurepro(o)f. Twee of drie CvA-leden worden meer verantwoordelijk gemaakt voor een 
bepaalde portefeuille en overleggen tussendoor zo vaak als nodig met het bestuur om de 
ledenraad te informeren en het onderwerp naar de CvA toe te trekken. De financiële commissie 
zal zwaar zijn: voortaan worden naast de jaarcijfers ook de kwartaalcijfers meegenomen. 

Mevrouw Cox en de heren Rib en Voncken hadden op 20 september 2022 overleg over NotarisID, 
Nobilex en cybersecurity. Het is de bedoeling aan de standaarden te voldoen met het oog op de 
(collectieve) cybersecurity verzekering. Ook werd gesproken over DOBV waar gewacht wordt op 
de overheid. Het bestuur heeft met Alexandra van Huffelen, staatssecretaris overlegd in het 
kader van de digitale overheid.

Besloten wordt dat mevrouw Van Loon zal toetreden tot de CvA, als de vacaturecommissie 
daarmee instemt, als opvolger van mevrouw Braun (besluit). 
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7. Mededelingen bestuur 
Mevrouw Schoonhoven zal haar zittingstermijn die eindigt per 1 december 2022, niet verlengen, 
waardoor er een vacature voor een bestuurslid ontstaat. Er zal een advertentie in Notariaat 
Magazine worden geplaatst waarin kandidaat-notarissen met affiniteit voor ICT worden 
opgeroepen zich te melden. De ledenraad wordt ook opgeroepen om het bestuur te laten weten 
wie voor de vacature geschikt zou zijn (actie).

7a. Terugkoppeling enquête WID-scanners (mondeling)
Begin 2022 is er een enquête gehouden onder de gebruikers van alle scanners. Dat onderzoek is 
herhaald in de periode van 22 augustus 2022 tot 16 september 2022. 85% van de respondenten 
gebruikte de WID-scanner en was iets meer tot zeer tevreden daarover. Ook het percentage dat 
neutraal oordeelde, was iets hoger. Men was minder tevreden over de snelheid van de scanner. 
Men leek iets meer tevreden te zijn maar er was gehoopt op een iets hogere response. 

Er wordt aangegeven dat er problemen worden ervaren met de WID-scanner en buitenlandse 
legitimatiebewijzen. Mevrouw Cox zal dit doorgeven dit doorgeven aan PWFD. (actie).

7b. Governance Voorzieningsfonds (mondeling)
Hedenochtend heeft het bestuur overlegd met de commissie en enkele (oud-)ledenraadsleden en 
het volledige bestuur van het Voorzieningsfonds. Vanuit de commissie en de (oud-
)ledenraadsleden zal  een conceptvoorstel worden gedaan voor een advies aan de ledenraad. 

7c. Syvas
2022.09.21 Agendapunt 7.c. notitie LR inzake stavaza Syvas 1.1 schoon.docx

Aanvullend op de notitie is dat de datum van de coulanceregeling niet per 1 oktober 2022 komt 
te vervallen, maar voor onbepaalde tijd doorloopt. Het Kadaster zoekt naar een oplossing. 

Rechterlijke uitspraken in bewindzaken worden om praktische redenen ingeschreven via het 
notariaat. Deze uitspraken   kwalificeren niet voor de tekstherkenning. Dit zal worden 
meegenomen in de gesprekken met het Kadaster over dit onderwerp (actie).

Zorgelijk is dat Syvas niet goed zou werken op de software van NEXTlegal. 

Gesuggereerd wordt een deadline te stellen om stukken geschikt te maken en te eisen dat de 
stukken die het Kadaster aan het notariaat levert, leesbaar en te kopiëren moeten zijn. Het 
Kadaster heeft jaren geleden WebElan opgelegd met allerlei toezeggingen aan het notariaat 
waarvan echter niets is terechtgekomen. Een en ander wordt in het volgende bestuurlijk overleg 
meegenomen (actie).

7d. (Vertrouwelijk) Notaris ID (mondeling)
Het agendapunt wordt in besloten vergadering besproken.
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7e. Future pro(o)f
2022.09.21 Agendapunt 7.e. Vergadernotitie Future proof ledenraad 21 september 2022.docx

Naar aanleiding van de notitie worden geen vragen gesteld.

8. Bespreekpunten
8a. Nobilex 

(Vertrouwelijk) 2022.09.21 Agendapunt 8.a.I Voorlegnotitie Ledenraad Nobilex (vertrouwelijk).docx

(Vertrouwelijk) 2022.09.21 Agendapunt 8.a.II Update Nobilex - Ledenraad - 21 september 2022

Het agendapunt wordt in besloten vergadering besproken.

8b. Reglement bevordering vakbekwaamheid
2022.09.21 Agendapunt 8.b.I notitie ledenraad reglement bevordering vakbekwaamheid.docx

2022.09.21 Agendapunt 8.b.II concept reglement bevordering vakbekwaamheid def.docx

2022.09.21 Agendapunt 8.b.III BN-u-22-0218 Vrijstellingsregeling PE-verplichting.pdf

De heer Flokstra licht de notitie, het concept reglement en de brief van SBN toe.  

9. Verslag vorige vergadering d.d. 18 mei 2022
9a. Verslag ledenraad 18 mei 2022

2022.09.21 Agendapunt 9.a 20220518 LR conceptnotulen-voor LR.pdf

Het conceptverslag met inachtneming van twee wijzigingen wordt vastgesteld.

9b. (Vertrouwelijk) Verslag ledenraad 18 mei 2022 - besloten
(Vertrouwelijk) 2022-09-21 Agendapunt 9.b. 20220518 LR concept notulen besloten -voor LR.docx

Het agendapunt wordt in besloten vergadering besproken.

9c. Q&A en actiepunten
2022.09.21 Agendapunt 9.c. 2022.05.30 Binnengekomen rondvragen LR - 18 mei 2022-2.docx
Zoals in het vooroverleg besloten zullen de zaken die aan Praktijkzaken worden voorgelegd, ook 
in de Q&A worden vermeld zodat de gestelde vragen zichtbaar zijn en voor anderen toegankelijk 
en naar de ring teruggekoppeld kunnen worden.

10. Rondvraag
Mevrouw Van Kampen meldt dat mevrouw Jeanine Geurts die uit hoofde van een eerdere 
werkkring connecties heeft met de Tweede Kamer, het idee had opgevat  binnen de ring een 
politiek café te organiseren tussen het notariaat in discussie met tweede Kamerleden. Ook 
mevrouw Ploumen en wetenschappers waren daarbij aanwezig en er ontstond een prikkelende 
en leerzame discussie. Men vond dat er actiever gelobbyd moest worden en dat het notariaat 
nog steeds een imagoprobleem had. Als andere ringen geïnteresseerd zijn is mevrouw Geurts 
hen daarbij graag behulpzaam. 

Aangezien ECH geen onderzoek doet naar de herkomst van gelden van geldverstrekkers die niet 
alle onder het AFM- of DNB-toezicht vallen verzoekt de heer Nobel het bestuur met ECH te 
bespreken om te vermelden onder welk toezicht geldverstrekkers vallen en contactgegevens 
beschikbaar te stellen dan wel aan te geven wie contactpersoon bij ECH moet worden voor meer 
informatie. 
De heer Engelen deelt mee dat ECH een kleine organisatie is met beperkte mogelijkheden. Er 
moet worden nagedacht over de wijze waarop ECH kan worden gefaciliteerd (actie). 

Eefje Kruijs Voorberge, Monica Pascale en Nicole van der Eijk die binnen het bureau veel 
werkzaamheden verrichten in het Futurepro(o)f dossier en notarisworden.nl kunnen in gebieden 
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waar geen JoKaNoBo’s zijn, vanuit de KNB  ondersteunen bij het organiseren van een borrel rond 
de ringvergadering, om verbinding te creëren.

Een notaris uit de ring Rotterdam die op de aanvraag voor een standplaats in associatie een 
negatief advies van de Commissie van Deskundigen kreeg, heeft het bestuur naar de achtergrond 
daarvan gevraagd maar daarop geen reactie ontvangen.
Omdat de Commissie van Deskundigen onafhankelijk is, kan het bestuur zich daarmee niet 
bemoeien maar het bestuur volgt de gevolgde procedures wel. De commissie beoordeelt alleen 
ondernemingsplannen, niet personen en is gevraagd beoordelingen te nuanceren. De persoon 
van de kandidaten wordt daarna door de Commissie Toegang Notariaat (CTN) beoordeeld. De 
secretaris van de Commissie van Deskundigen spreekt de kandidaat. Pas in probleemgevallen 
wordt met de leden van de Commissie van Deskundigen gesproken omdat het om het plan gaat 
en niet om de kandidaat. De kandidaat komt bij de CTN waar een uitgebreid gesprek plaatsvindt. 
De kandidaat werd geadviseerd het plan te herschrijven. Het bestuur kan zich niet mengen in een 
advies van de Commissie van Deskundigen.

De heer Voncken informeert naar de eerste conclusies van de exitgesprekken met de mensen die 
het notariaat verlieten. Uittreders wordt gevraagd naar de reden van uittreding. Er worden data 
verzameld en soms vinden exitgesprekken plaats. De verhalen zijn zeer uiteenlopend: geen goed 
werkgeverschap, onvoldoende voorbereiding op het werk als kandidaat-notaris, werkdruk, 
tuchtrecht en het ontbreken van een aparte officer in het kader van de WWFT. De laatste tijd zijn 
de alternatieven voor kandidaten binnen gemeenten en belastingdiensten talloos en kan het 
salaris gemakkelijk worden verdubbeld. In het kader van de toekomst moet hieraan aandacht 
worden besteed. Op NotarisNet staat informatie over salarisvoorwaarden maar deze moeten 
verder worden ontwikkeld; het streefbedrag is verwijderd. De KNB wil een benchmarkonderzoek 
naar het salaris starten. Er is een partner gevonden die op basis van geografische informatie data 
kan verzamelen. Hiermee kunnen kandidaten geholpen worden. 
 

11. Inventarisatie agendapunten volgende vergadering:
De vergadering van 16 november 2022 zal in verband met het vertrek van de heer Ouendag uit 
de agenda’s worden verwijderd en opnieuw worden ingepland op dezelfde dag. De 
voorvergadering vangt aan om 13.30 uur.

Het bestuur stelt voor in 2023 vier vergaderingen te plannen: 15 februari, 17 mei, 27 september 
en 15 november. Hiermee vervalt de vergadering van maart. Hiervoor is gekozen vanwege de 
steviger basis met de CvA die regelmatig zal overleggen en portefeuilleoverleggen tussendoor 
houdt. De meningen over het gewenste aantal vergaderingen lopen uiteen. Aangevoerd wordt 
dat het met een lagere vergaderfrequentie moeilijker is om de ledenraad voldoende 
geïnformeerd te houden. 

De heren Janssens en Wilmink wonen de ledenraadsvergadering voor de laatste keer bij. Zij 
worden toegesproken door mevrouw Braun en mevrouw De Vries. De voorzitter en mevrouw 
Ploumen bedanken beide heren voor hun inzet. 

12. Sluiting
De voorzitter bedankt de aanwezigen voor hun inbreng en sluit de vergadering om 16.55 uur. 

Goedgekeurd in de vergadering van 16 november 2022.


